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HB-Referat | Maj 2023 
 
Møde for:  FDFs Hovedbestyrelse (HB) 
 
Mødedato:  12.-13. maj 2023 
  
Sted: FDF Lejrcenter Vork, Vork Bakker 12, 7100 Vejle 
 
Deltagere:  HB: 

Anna Korsgaard Berg (AKB), Christian Skovsgaard Bjerre (CSB), Dorte Fog (DF), 
Emil Gaarde (EG), Kim Koch Rasmussen (KKR), Lise Aslak Jensen (LAJ), Martin Bo 
Hermansen (MBH), Morten Gehrt Schmidt (MGS), Sofie Larsen (SL)  
Afbud: Søren Falkesgaard Rejkjær (SFR), Lene Thanild Schøler (LTS) 

   
Ledergruppe: 
Anna Buur Vistesen (ABV), Jakob Harbo Kastrup (JHK), Peter Jeppesen (PJ) og 
 Stefan Buntzen-Christensen (SB) 
 
Ansatte: 
Rasmus Lind (RL – Kommunikation), Emma Thoftgaard Nielsen (ET - Referent), 
(Anne Katrine Østerby Muldbjerg (AKM – online))  
 
Gæster: 
Steffen Kaa (formand for Vorks bestyrelse) 

 
Andagt:  Martin Bo Hermansen 
 
SOME- opslag:  Morten Gehrt Schmidt 
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Fredag kl. 20.00 
0 Velkomst og sang  10 DF  
DF bød Velkommen 
  
1.0 Protokol     
1.1 Fastsættelse af dagsorden B 5 JHK  
 Eventuel optagelse af ekstra punkter. 
lab. 
1.2 Årshjul O 5 JHK x 
 Se opdateret udgave i SharePoint. 
lab. 
1.3 Siden Sidst O 15 JHK  
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 Orientering om de væsentligste sager, der har fyldt i FDF siden seneste HB møde. 
 

JHK orienterede: 
 

• Der var ca. 1000 glade FDFere +/- afsted på kurser i påsken (inkl. medarbejdere mv.) 
• Der var lederkursus med 120 deltagere i april, hvor der også var god gejst og der blev 

gennemført udviklingsmålsworkshops 
• Der er Væbnermesterskab i næste weekend, med 1200 deltagere og et par 

fondsbevillinger, der redder budgettet hjem. Udvalget har som sædvanlig gjort er 
kæmpe og flot arbejde. 

• Kreds nr. 200 startede kontingentopkrævning i Medlemsservice i april. 
• Der har været afholdt generalforsamlinger i FDF og KFUM-Spejdernes Forlag. Stefan, 

Emil og Jakob er valgt til bestyrelsen fra FDF. Der blev aflagt blodrøde regnskaber. 
Stefan er udpeget til direktør og der arbejdes på en administrations- og 
samarbejdsaftale ml. KFUM-Sp og FDF omkring forlaget 

• Slutopgørelse på lageroverdragelse til Eventyrsport er ved at være færdig. pga. 
rekordsalget i februar kommer vi ud med et plus ift. det estimerede ifm. 
aftaleindgåelsen. Ole er pt. med direktøren i Kina for at se på produktionsforhold mv. 
Når vores skjorteproduktion flytter, kan det være vi skal med på en tur også. Amalie 
Dreyer og Jasmin Palander Sørensen er kommet godt i gang med 
Eventyrsportarbejdsgruppen 

• TikTok-redaktionen arbejder med efter at Medierådet har anbefalet at børn ikke 
bruger TikTok, De flytter til instagram, men har ikke fundet et navn og profilen på 
TikTok er ikke helt lukket ned endnu. 

• Forstanderemner til Kongeådalens Efterskole er sendt videre til bestyrelsen 
• Den nye SOME-strategi er blevet taget godt imod.   
• Der har bl.a. været årsmøde i FKOF (Folkekirkelige Organisationers Fællesudvalg), hvor 

Kirkeministeren bl.a. deltog. Folkekirkens udviklingspulje er desværre død og der 
henvises til en Ny økonomilov for folkekirken - der giver større samarbejdsmuligheder 
for sognene. Dog ikke indikationer på at det giver udviklingsmidler til det kirkelige 
børne og ungdomsarbejde. 

• Samrådets ledige plads i DUFs tipsudvalg er blevet besat af Martin Larsen, der er ny 
administrationschef i Spejdernes Administrationsfællesskab 

• Susanne Korsgaard overtager Anne Kathrine Sylvest plads i Danske Kirkers Råd 
• Simon Kangas stiller op til landskomiteen i Himmelske Dage  
• Anna Buur Vistesen er blevet valgt til CURs bestyrelse 
• Der har været generalforsamling i Friluftsrådet, hvor Annesofie Bjerre fra DDS blev 

genvalgt som formand med støtte fra bl.a. FDF. 
 
1.4 Status fra HBs Arbejdsgrupper og 

Kontaktpersoner for Arena 
0 15 HB  

 Mulighed for orienteringer: 
- Rysensteen byggeudvalg 
- Udviklingsmål 
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- Arena 
- Landsdele 
- Medlemsservice 
- Samrådet 
 

Der var følgende orienteringer: 
 
Rysensteen byggeudvalg:  

- Der bliver kørt en åben proces ift. at finde personer til udvalget. Et par stykker har 
meldt sig, men der håbes, at der kommer flere. Der kommer til at være et 
sideløbende spor, som handler om finansiering af projektet.  

 
Udviklingsmål: 

- Følgegruppen er ikke i gang endnu, men de ansatte og frivillige er godt i gang med at 
udvikle og afprøve handlingerne. 

- Puslinge: Der er blevet lavet materiale og forskellige forløb, som er klar til at komme 
ud til kredsene. På lederkursus var det et modul, som handlede om udviklingsmålet, 
og det var vel besøgt.  

- Engagerede voksne: Der er ligeledes lavet et forløb og materiale, som også er klar. 
Hvordan det bliver foldet ud, skal besluttes til maj. Elementer fra forløbet blev 
præsenteret på lederkursus på et modul, som også var velbesøgt. Der bliver lavet en 
podcast, som generelt handler om engagerede voksne, som vil have start til juni    

 
- Kredsstartsprojektet er også godt i gang. AKB har været på besøg på kursusplus, og 

havde en god oplevelse med det. Der er mange initiativer i gang rundt i landet. Der 
bliver udviklet på forskellige former for initiativer, fx “det blå frirum”, hvor formålet er 
at skabe et fællesskab for unge i det lokale område.  

 
Arena:  

- Relationsudvalget: De er kommet godt i gang med arbejdet, og det går rigtig godt.  
- Tro og forkyndelse: Der er sat et møde op med formandskabet for trosudvalget 

omkring en særlig indsats sammen med HB. 
 
Landsdele:  

- LD1: er ved at lande i deres nye ledelse. 
- LD2: intet nyt fra HB-kontaktperson. 
- LD3: Suppleanter er blevet indsuppleret i landsdelsledelsen. Der er god stemning.  
- LD4: er kommet godt i gang. Ledelsen skal drøfte, hvordan kredslederne kan få flere 

vokse, så de tænker meget i udviklingsmålene.  
- LD5: Det går også godt, de er ved at finde den gode måde at kommunikere på mellem 

ledelsen og HB-kontakt.   
- LD6: Der bliver arbejdet på at få stablet lederskole på benene. Ellers kører det godt.  
- LD7: Der er gang i flere ting. De har lige haft en stort pus-tumpi dag, som var 

vellykket. 
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- LD8: Intet nyt fra HB-kontaktperson.  
 
Kommentarer til under punktet om landsdelene:  

- Der takkes for en brugbar og god orientering. Det blev kommenteret, at der i 
samarbejdet mellem landsdelsledernes og HB-kontakt forsat gerne må lægges fokus 
på, hvordan landsdelsledelserne kan arbejde med udviklingsmålene. 

 
Samrådet: 

- LAJ orienterede kort. LAJ vil gerne være med til at præge arbejdsgruppen til at gå 
mere i dialog med samrådene rundt i landet, og generelt gerne præge strukturen i en 
anden retning.  

 
Folkekirkens Nødhjælp: 

- LAJ er blevet en del af nødhjælpens råd, hvor hun repræsenterer FDF og øvrige 
danske samarbejdspartnere. Folkekirkens Nødhjælp giver udtryk for, at de gerne vil 
samarbejdet med FDF.  

 
Skolerne:  

- KE skal have ny forstander. Det sker på en fredelig baggrund, og den nuværende 
forstander har sagt op for at få mere tid med sin familie. Arbejdet med at finde en ny 
forstander er startet og der er mange gode kandidater, som er gode FDF-profiler.  

- Silkeborg Højskole: Der har været drøftelser omkring, hvordan der kan komme flere 
FDFere med på højskolen. Der er god dialog med højskolen omkring dette.  
 

2.0 HB Dagsorden     
2.01 Godkendelse af Årsrapport 2022 

(regnskab) 
B 20 SB x 

 HB skal godkende og underskrive årsrapport 2022 for landsforbundet og HCT-fonden 
samt tage revisionsprotokollat til efterretning. 
 

EG og SB indledte med at orientere og præsentere et par nedslag fra Årsrapporten.  
 
Kommentarer til årsrapport:  

- Der blev spurgt til, hvilken indflydelse salget af bygningen i Taulov har. Der bliver 
svaret, at pengene går til det nye forlag og andre kreditorer. Der er allerede enkelte, 
som har henvendt sig ift. salg af bygningen.  

- Yderligere blev der spurgt til, hvordan underskuddet fra 55 nord påvirker FDFs 
regnskab, hvor der blev svaret, at det står skrevet tydeligt i Årsrapporten, så der ikke 
er i tvivl om, at det har påvirket resultatet.  

- Der blev lagt vægt på, at FDFs drift er som lovet og fornuftigt, hvilket er vigtigt at 
synliggøre udad til. Yderligere blev det påpeget, at det også er vigtigt, at underskuddet 
fra 55 Nord ikke bliver gemt, men bliver brugt som argument for, at der er blevet 
truffet den rigtige beslutning ift. salget.  
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- Det blev nævnt, at det gerne må blive tydeliggjort i rapporten, at eksisterende kredse 
også kan søge Medlemspujlen.  

- Der blev stillet spørgsmål til, om der ikke er blevet brugt penge på de andre 
udviklingsmål end kredsstartsprojektet, hvor svaret var, at der er brugt penge på de 
andre udviklingsmål også.  

- Det blev bemærket, at omkostninger ifm. arbejdet på det internationale område, 
særlig omhandlende det internationale projekt, står skrevet på en god måde.  

- Det blev påtalt, at priserne på revisor måske skal forhandles i fremtid.  
- Det tidligere protokollat fremsendes til HB ifm. Fremsendelse af det nye til 

underskrift 
 
Beslutning:  
HB godkendte Årsrapporten som vil blive underskrevet online snarest.  
 
2.02 Medlemstal og DUF-revision O 10 SB  
 HB modtager mundtlig orientering om status på revision af DUF-medlemstallet. 

 
SB indledte med at orientere om medlemstallet. Der er blevet lavet stikprøver på 30 kredse, 
hvor der blev fundet fejl i stikprøverne, Ift. hvordan kredsene indhenter kontingent. Derfor 
blev stikprøven fordoblet. Det endelige medlemstal på ansøgningen ender pt. på 15.057. 
Medlemstallet skal tages med størst muligt forbehold. Hvis FDF falder under 15.000 
medlemmer, der lever op til tilskudskriterierne, vil det koste FDF i omegnen af 250.000 kr. 
årligt.  
 
Det blev drøftet proces ift. hvis vi bliver udtaget til revision hos DUF. Vi tror på at 
ansøgningsgrundlaget er godt nok, men håber, at det ikke bliver tilfældet.    
 
Medlemstallet er ikke en del af protokollatet i årsrapporten. Der laves særskilt protokollat 
om tipsrevisionen 
 
Kommentarer:  

- Det blev stillet spørgsmål til, om landsmødet bør kræve, at kredsene skal indhente 
kontingent igennem medlemsservice for derved at sikre, at det bliver gjort korrekt. 

 
Beslutning:  
HB modtog orienteringen.  
 
2.03 Kvartalsopfølgning Q1 O 20 SB x 
 HB modtager kvartalsrapport for Q1 til orientering. 

 
SB indledte orienteringen med at lave et par nedslag i kvartalsrapporten.  
 
Kommentarer:  
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- Der blev spurgt ind til, om salg af hytter kan have en betydning, hvor til der blev 
svaret, at det kan det.  

- Det blev påpeget, at der kan komme spørgsmål fra frivillige medlemmer, nu når HB 
har spurgt landsmødet om lov til at låne til Rysensteen, men ikke spørger landsmødet 
om lov om et mindre lån for at finansiere de investeringer, der er sagt god for af 
landsmødet. Hertil blev det kommenteret, at det har været samme praksis tidligere fx 
med bygninger på Sletten, hvor der ikke er blevet spurgt om lov på landsmødet. 

- Der blev udtrykt ro i maven ift. likviditet.  
- Der takkes for det foreløbige arbejde. Hertil blev det sagt, at det bliver spændende at 

se prognosen for 2024.  
- I de fremtidige budgetter skal vi have øje for, hvor meget vi bruger af likviditeten. Der 

er god dialog med banken, og de har også været nede i tallene, og de synes vi gør det 
helt rigtigt.  

- Det blev nævnt, at det bliver aktuelt igen når finansieringsudvalget skal finde penge 
til Rysensteen.  

- Der blev spurgt ind til de forskellige lån, og hvorfor valget er faldet på disse typer lån.  
- Der bliver stillet spørgsmål til, hvornår der kommer forventeligt positive tal fra 

Eventyrsport og hvordan bliver det synligt. Der blev svaret, at der nok ikke kommer 
udbytte lige det første år, da fokus er at få betalt forlagets gældsposter først.  

 
Beslutning:  
HB tog kvartalsrapporten til efterretning.  
 
2.04 Formand for 

samfundsengagementsudvalget 
B 10 JHK x 

            HB godkender formand for det ny samfundsengagementsudvalg 
 
JHK indledte med at orientere om processen med at finde en ny formand for udvalget og 
præsenterede kort Nadias baggrund.  
 
Beslutning:    
HB godkendte Nadia Aron Piilgaard som formand for samfundsengagementsudvalget. 
 
2.05 Status på projektansøgning til 

Legedatabasen 
O 10 JHK x 

 HB modtager den seneste og næsten færdige version af projektansøgningen til 
orientering. 
 

JHK indledte med at give en status.  
 
Beslutning:  
HB tog orienteringen til efterretning.  
 
Lørdag kl. 9.00 
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2.06 Kredsundersøgelsen 2023 D 60 JHK x 
 HB modtager kredsundersøgelsen 2023 til orientering. 

 
JHK indledte med at præsentere kredsundersøgelsen med et par nedslag i både 
medlemsanalysen og spørgeskemasanalysen. AKM var med online.  
  
Formålet med analysen er at belyse, hvordan det går hos kredsene og få indsigt i deres 
medlemstal. Datagrundlaget for medlemsanalyse er 327 kredse, 20 ikke bekræftede 
kredse, dvs. kredse som ikke har bekræftet deres medlemstal. De er kommet med for at 
kunne give det fulde billede. Det kan være en metodisk svaghed.  
Der er blevet sendt et spørgeskema ud til alle kredse, der er blevet sent til en 
kredsleder pr. kreds. Der er kommet 222 besvarelser, det er repræsentativt. Der er en 
lille underrepræsentation af kredse under 40 medlemmer. Der er blevet opstillet 
forskellige personaer, som karakteriserer kredse, der er stabile, i tilbagegang og i 
fremgang i deres medlemstal.  
 
Hvad bruger vi til det nu?  

- Vi bruger det som information og til udviklingsmål.  
- Vi laver et kredsdataark  
- Et forløb til netværksmøderne, hvor kredsdatasættene kan åbnes op for 

kredsene.  
 
Kommentarer: 

- Der blev spurgt ind til, om antallet af voksne er blevet undersøgt over tid, fx 
sammenlignet med tallet for 10 år siden. Det er det, og den ser ens ud over tid. 
Så antallet af voksne er ikke stigende? Det er stabilt.  

- Ligeledes blev der spurgt til, om der er blevet oplyst, hvor mange af kredsene, der 
har medlemmer over 18 år og hvor mange af dem der kommer ugentligt. Svaret 
var, at kredslederne har svaret i faktiske tal. Hertil blev det nævnt, at unge ledere 
under 18 dermed er et mørketal.  

- Kan det argumenteres for, at det ikke er børneledere, men også praktiske voksne, 
de har givet tallet på. Det blev svaret, at kredslederne specifikt er blevet spurgt 
til om de laver børnearbejde i kredsen.  

- Det blev nævnt, at der er en tese om, at man kun har fire gode FDF-år.  
- Der blev spurgt til, om man kender grafen, som den så ud for 10 år siden. (#23-

003 varighed af medlemskaber). Som udgangspunkt gør vi ikke, da den ikke er 
lavet. Men måske det er muligt at lave den.   

- Graf #23-004: varierer den mere? Der blev svaret, at gennemsnittet stiger en lille 
smule i slutningen. Søjlerne som indikerer landslejr, falder. Den svinger ud. Det er 
ret markant, at hvis man bliver meldt ind som pusling, så bliver man i gennemsnit 
4 år, hvor hvis man melder sig ind som pilt, bliver man i FDF i gennemsnit 2,6 år. 
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- Der blev spurgt ind til, hvornår man er et gammelt medlem, hvor der blevet 
svaret, når man har været medlem mere end et år.  

- Ren metodisk, blev der spurgt ind til, om kredsene har fået at vide, om de er en 
fremgangskreds eller tilbagegangs kreds, hvortil det blev svaret, at kredsene har 
fået sidste års medlemstal og Ikke inden for en 5 års periode. Vi fortæller ikke 
kredsene om de falder i den ene eller anden kategori, for det er ikke det der er 
vigtigt. Det er analysen der er det vigtige i denne sammenhæng.  

- Der blev opstillet en tese om, at det ikke længere er kredslederen, som 
rekrutterer, så derfor har de måske ikke så god føling med rekruttering. Det blev 
svaret, at det ikke en er tese, som vi tror holder.  

- Det blev nævnt, at der er blevet ændret i spørgsmålet omkring repræsentation. 
Sidste år lød spørgsmålet: “Er der nogen for kredsen, som er i meningsrådet nu” - 
spørgsmålet er lavet om. Der er mere elastik i det nu, for hvornår er man 
repræsenteret? Dette skulle gerne give et mere kvalitativt billede.  

- Det blev påpeget, at man med fordel kan bruge disse tal til næste år, når der er 
menighedsrådsvalg.  

- En kommentar til metoden: Vi har spurgt kredslederne, hvordan vil det se ud, hvis 
vi havde spurgt formændene i bestyrelserne til samarbejdet med kredsledelsen?  

- Spørgsmål om forældre der melder sig: Har spørgsmålet ændret sig? Det har det 
ikke. Der kan være perspektivforskel på, hvornår forældre melder sig og hvornår 
man oplever at de melder sig.  

- Det blev italesat, at virkeligheden og hvordan man antager spørgsmålet kan være 
forskelligt fra kreds til kreds, og det er værd at huske.  

 
Efter nedslag og orientering, blev mulige udviklingsperspektiver drøftet to og to. 
 
Opsummering efter drøftelse og refleksionsspørgsmål:  

- Det blev nævnt, at tallene omkring grundlæggende lederuddannelse er 
bekymrende. Er kredsene og kredslederne klar til at have ansvaret for det? Er det 
en tendens, som forsætter? Skal man overveje ansvaret på kredslederne? En lille 
bemærkning var, at den grundlæggende lederuddannelse er for nye ledere, samt 
at tallene kun er fra det seneste år. Der kan være mere i det end blot, at det ikke 
bliver afholdt – f.eks. at der ikke har været mange nye voksne det seneste år.  

- Med analysen er det tydeligt at se, der hvor man kan gøre noget, samt at det er 
de rigtige steder, vi allerede er i gang. Men initiativer tager også tid, så vi skal 
holde ved og ikke kun opfinde nye ting. 

- Et spørgsmål om, Hvordan vi fanger begrebet om at være voksent medlem uden 
at være leder. Yderligere blev det nævnt, at det er væsentligt at have en snak 
omkring, hvilken markør man får som voksen i FDF. Hertil rejste spørgsmålet om, 
hvordan vi kan fastholde dem som får børn. Familie-FDF kan være med til at 
fastholde de 30-årige, noget vi kan kigge mere på. 
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- Det blev nævnt, at man andre steder er ved at lægge brugen af ordet fastholdelse 
væk og i stedet bruger tilknytning. 

- Det kan være relevant at lave en analyse af, hvor normalt det er, at de forældre 
der er ledere, er ledere for deres egne børn?  

- Det blev påpeget, at der i spørgeskemaet er blevet spurgt ind til, hvor mange der 
er blevet spurgt om børnearbejde, men man kan også spørge ind til, hvad laver 
den anden 50%, som ikke laver børnearbejde.  

- På baggrund af analysen, kan man spørge, hvem udviklingsmålene rammer eller 
skal ramme. Hvor skal vores fokus være? Skal det være hos de stabile kredse? 
Grupperne 0 – 20, 20 – 40, 40 - 60 er kredse alle kan forholde sig til.  

- Der blev rejst spørgsmål ved, om det giver mening at drøfte, at vi skal have nye 
medlemmer, når vores formål om tro og forkyndelse halter ude i kredsene. Hertil 
blev det svaret, at der er fokus på at starte et initiativ, som handler om 
forkyndelse og tro. Den bliver stor, og kommer til at koste ressourcer. Der skal 
speed under det. Man lægger mærke til det med det samme, og det er tydeligt i 
analysen.  

- Der blev knyttet en kommentar til det udviklingsmæssigt; vil undersøge om det 
teknisk er muligt, at man kan gøre skridtene mindre ift. at alle ledere kan tage 
kontakt til en ansat eller andet, når de kan se, at der er tilbagegang i deres 
klasse.  

- Det blev noteret, at der skal være sofasamtale om voksen-rollerne, samt at man 
gerne vil have skubbet processen vedr. tro og forkyndelse hurtigere i gang.  

 
Beslutning:  
HB fulgte indstillingen og A. tog kredsundersøgelsen til efterretning og B. drøftede nogle 
mulige fremtidige udviklingsperspektiver, der tegnede sig på baggrund af undersøgelsens 
resultater. 
 
2.07 Vifo-rapport om uddannelse O 15 ABV x 
 HB tager rapporten til efterretning, og orienteres om planer for yderligere tiltag 

 
ABV Indledte med at orientere om Vifo-rapporten.  
 
Undersøgelsen er interessant ift. nationbuilding. Som organisation er vi blevet skabt for 120 
år siden, hvor nationbuilding har været med til at skabe, hvad FDF står for. Nationbuilding er 
stadig noget som præger os og organisationen. Det gør vi i høj grad også i vores 
lederuddannelse. Det ser andre ude fra. At alt vi gør, gøres i en kontekst.  
 
På baggrund af det foreløbige arbejde, er anden del af proces gået i gang, som handler om, 
hvad vil vi gerne lave på baggrund af analysen. Udannelsesforum er fuld i gang, og er ved at 
blive klogere på, hvor fokus skal lægges. Et af de områder hvor Uddannelsesforum er 
opmærksomme handler om, at vi i FDF uddanner meget ud fra, hvordan kredsene kan få 
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nytte af lederens uddannelse, hvor hos KFUM-spejderne har de mere fokus på den personlige 
udvikling i deres lederuddannelse. Kunne det være interessant at kigge mere ind i 
selvudviklings-grenen, som de har hos KFUM-spejderne.  
 
Kommentarer: 

- Det blev drøftet om der er lighed mellem mængden af uddannelse i de to 
organisationer, hvor svaret var, at der er meget stor lighed.  

- Det blev spurgt ind til, hvor ligger snittet henne ift. økonomi, er der er en større 
egenbetaling i KFUM-spejderne på deres kurserne. Her var svaret, at det er meget 
forskelligt fra kurser til kurser,   

- På lederkursus var der et modul, som handlede om, hvordan man er som leder på et 
mere personligt plan, og det var et af de moduler, hvor der var størst tilmelding, så 
der kunne være interesse fra lederne.  

- Det blev sagt, at det er spændende ift. uddannelse til unge og hvilke traditioner vi 
har. Det er vigtigt.  

- Som opfølgning på rapporten er FDF blevet inviteret til at deltage i en paneldebat 
sammen med KFUM-spejdernes SUD-formand op Vifos Folkeoplysningskonference til 
september. MBH vil deltage.  

 
Beslutning: 
HB tog orienteringen til efterretning. 
 
2.08 Orientering fra Sofies arbejde som 

ungdomsdelegat 
O 15 SL x 

 Sofie giver en mundtlig orientering om sit arbejde som ungdomsdelegat. Det 
mandatpapir der arbejdes ud fra, er vedlagt som baggrundsbilag. 
 

SL gav en mundtlig orientering om sit arbejde. Hun er repræsentant under temaet: 
Ligestilling og SRSR (seksuel og reproduktiv sundhed og rettigheder). Der er 4 tematikker i 
alt.  
Hun har været af sted to gange, og det hun fået med hjem omhandler, hvilken rolle 
trosbaserede organisationer har. Det er et spændende rum at kigge ind i.  
 
SL har deltaget i en konference, hvor den norske folkekirke holdt et oplæg om tro og det at 
være troende ift. kvinders rettigheder. Det var spændende. SL har selv skulle talt om unge 
danskeres protest mod skolernes manglende seksualundervisning, og deres ytring om, at der 
er for dårligt. FDF kan tage en rolle i at række ud ift. forkyndelse og LGBT-Danmark, hvordan 
kan vi være proaktive i det? Der er store emner, som de unge går og tumler med, og som vi 
kan tappe ind i.  
 
På den nationale bane giver det værdi, da det giver mulighed at vise, at de etablerede 
foreninger, som FDF, gør en forskel. Det er fedt at få lov til at få en fod inden for i det 
danske politiske landskab. Men det er også hårdt.  
 



HB-Referat | maj 2023  11/17 

  Type 

Tid/m
in 

A
nsvar  

Sagsark 

Kommentarer:  
- Det blev nævnt fra flere, at det lyder rigtigt spændende.  
- Det blev kommenteret at selve processen omkring at indstille en repræsentant, var 

en meget hurtig beslutning og det var en hurtig proces. Det er ikke dette tema FDF er 
stærkest på. Vores agenda passer bedre ind i temaet omkring partnerskaber. Hvis det 
skal ske igen, skal der være en længere snak omkring, hvor det giver mening. Der blev 
svaret, at det var et bevidst valg og vi godt vidste, at det var under ligestilling og 
SRSR, at vi bedst kunne håbe på at få valgt Sofie.  

- SLs fortælling underbygger, hvor vigtigt det er, at der også er kirkelige organisationer i 
de andre temaer, og at der er stemmer fra den kirkelige midte. Rigtig fint, at det er 
der, vi er endt.  

- Det blev påpeget, at SL er valgt ind på et personligt mandat, det vil også være et tab, 
hvis man som FDFere ikke må mene noget om de andre ting.  

 
Beslutning:  
HB tog orienteringen til efterretning. 
 
2.09 
+ 
2.10 

FDF Landslejr 2026 og organisering 
omkring landslejrchefstillingen. 

D 75 LG x 

 HB debatterer temaet sammenhængskraft omkring FDF og FDFs landslejr forud for 
lejren i 2026. HB debatterer mulig organisering af landslejrchefstillingen forud for 
igangsætning af rekruttering mv. 
 

Ift. den første dagsorden, der er blevet sendt ud, er punkt 2.09 og 2.10 slået sammen. 
ABV indledte debatten med en kort orientering omkring processen.  
Der var to forskellige grupper, hvor fem debatspørgsmål blev drøftet. 
 
De fem debatspørgsmål var:  
 
1. Hvilke af de to scenarier ser HB er bedst muligt?   
2. Hvilke emner/begreber skal landslejren og landsforindet sammen have fokus på.  
3. Hvilken rolle skal arena spille på Landslejren 
4. Hvordan skal ledelsesamspil mellem HB og LLU/LL-chef organiseres? 
5. Hvor meget skal de nuværende ansatte ressourcer bringes i spil? 
 
Beslutning:  
HB drøftede de fem debatspørgsmål ift. at sætte retning for det videre arbejde med FDF 
Landslejr 2026. 
 
2.11 Salg af grund ved Sletten B 5 PJ x 
 Godkendelse af evt. salg af Julsøvænget 1B, Svejbæk 

 
PJ havde ikke noget at tilføje udover det skrevne bilag.  
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Kommentarer:  

- Er det prisen eller er der andre, som er interesseret? Det er en mæglervurdering på 
vej. Det kan blive solgt til denne pris, medmindre den bliver vurderet til mindre.  

 
Beslutning:  
HB fulgte indstilling A., at Julsøvænget 1B kan afhændes til den fastsatte pris. 
 
2.12 Salg af grund ved Ganløse B 5 PJ x 
 Godkendelse af evt. salg af Mosevej 42, Ganløse til HB 

 
PJ indledte med at orientere om baggrunden for indstillingen.  
 
Kommentarer: 

- Det blev nævnt, at flere hytter i området er blevet solgt til private, og det kan være 
virkelig svært for nogle kredse lave FDF der, da det kan være generende. Derfor har 
der fra FU været interesse omkring, hvor hytten lå.  

 
Beslutning:  
HB fulgte indstilling A., at Mosevej 42 kan afhændes til den fastsatte pris og de 
omkringliggende FDF-hytteejere får buddet først. 
 
Lørdag kl. 13.45 
2.13 FDF Lejrcenter Vork: Årsregnskab 2022, 

budget 2023, udlejningspriser 2024 
B 10 PJ x 

 Orientering om årsregnskab 2022. Godkendelse af budget 2023 samt godkendelse af 
udlejningspriser for 2024. 
 

PJ indledte med at orientere om regnskabet. Hovedbestyrelsen skal godkende en driftsplan 
og vedligeholdelsesplan. Vedligeholdelsesplan er allerede godkendt.  
Der er ikke særlige bemærkninger til det. Forpagtningsaftalen koster det, som det koster at 
holde seniorkursus.  
 
Det er ikke underskrevet af egen bestyrelse endnu, da det er svært at få underskrevet 
grundet geografi.  
 
Kommentarer:  

- Det blev drøftet, om man kan finde en løsning, hvor den kan blive underskrevet 
digitalt.  

- Der spørges til, om HB gerne vil se den efter den er skrevet under. Det er der ikke 
behov for.  

- Lejerne betaler depositum, som det bliver modregnet på den endelige leje.  
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- I budgettet er der sat penge af til vedligeholdelse: 180.000 til den daglige 
vedligeholdelse, dog bliver der sparet på denne post i øjeblikket, da der ikke er en 
daglig inspektør.  

- Ift. større ting, vil man gerne have skiftet vinduer i denne kommende tid.  
- Udlejningspriserne for 2024 skal også godkendes sammen med regnskabet.  

 
Beslutning:  
HB fulgte indstillingen A. og godkendte budget 2023 samt udlejningspriser 2024. 
 
2.14 Forpagtningsaftale FDF Lejrcenter Vork B 10 PJ x 
 Godkendelse af fornyelse af forpagtningsaftale samt ændringer til denne. 

 
PJ indledte med at orientere om fornyelse af forpagtningsaftalen.  
Den er blevet forlænget to gange. Den har været på årsbasis, for at bestyrelsen kunne se sig 
ud af det. Efter mange drøftelser i egen bestyrelse, vil de gerne have samme vilkår, som 
almindeligt.  
 
Kommentarer:  

- Det lyder rigtig fint, og kan vi godt bakke op om. Måske datoen skal rettes til, så der 
står at det gælder fra nu. 

 
Beslutningen:  
HB fulgte indstillingen og godkendte den fornyede forpagtningsaftalen med den foreslåede 
ændring. 
 
2.15 Budget: Opdatering af FDF.dk O 10 JHK x 
 HB modtager tidsplan og overordnet ramme for opdatering af FDF.dk til orientering 

 
JHK indledte med at orientere om processen nu og her. Jasmin er blevet forlænget med 
henblik på at være med til at opdatere hjemmesiden. Vi har samtidig besluttet at forsøge at 
få Kreds-CMS med i samme ombæring. Vi er i gang, men projektet er ikke helt skåret til 
endnu.  
 
Kommentarer:  

- Det er spændende, at der er blevet tag fat om det nu. Dejligt det er blevet rykket 
frem. Noget man skal lægge vægt på er, hvordan man kan adskille tingene, så det ikke 
bliver kæmpestort eller uoverskueligt. Dette kan også give mulighed for intern og 
ekstern kommunikation. Det kan også være nemmere at justere. 

- Der kom en kort kommentar omkring medlemsservice, at det har været til gavn, at 
der har været en frivillige arbejdsgruppe - måske man kan tænke i det samme her.  
Husk de frivillige, der hvor det giver mening.  

- Der blev påpeget en formuleringsting omkring brug af frivillige, måske det skal skrives 
anderledes i bilaget. 
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Beslutning:  
HB tog orienteringen til efterretning. 
 
2.16 Formandsskifte i legeudvalget B 5 JHK x 
 HB godkender ny formandskonstellation for legeudvalget 

 
Beslutning: 
HB godkendte at Peter Randorff bliver en del af formandskabet for Legeudvalget.   
 
2.17 Formand for mærkeudvalget B 10 ABV x 
 HB skal godkende ny formand for mærkeudvalget 

 
ABV indledte med at orientere.  
 
Beslutning:  
HB godkendte at Jonathan Engrob bliver formand for Mærkeudvalget.   
 
2.18 Kommissorium for arbejdet omkring LM-

vedtagelse vedr. natur 
B 15 PJ X 

 Vedtagelse af kommissorium for Naturarbejdsgruppe. 
 

PJ gav en indflyvning. Ligeledes blev der præsenteret en prioriteret rækkefølge på formænd.  
 
Kommentarer til kommissoriet:  

- Der blev spurgt ind til ansatte kræfter og hvordan det står skrevet i kommissoriet, 
hvortil der blev svaret, at det er en standard formulering.  

- Det blev nævnt, at FU havde en drøftelse om tidsplanen. Det er to store opgaver og 
derfor forslaget om at det kører over en to-årig periode. Vurderingen er, at det skal 
gøres ordentligt. 

- En kommentar om, at vi skal være opsøgende på, om vi kan lave eksternt 
kommunikation ift. væredygtighed. Er der en historie, som vi kan få i nogle 
landsdækkende medier, og gøre til en større dagsorden, så skal vi det.  

- Den er landet et godt sted. Der er forskel på aktiviteter og uddannelse. Almindelige 
ledere skal have viden om natur, som de kan give videre til børn. Der skal findes den 
gode balance omkring, hvad der skal undervises i og hvad der er relevant. Udvalget 
skal rumme forskelligheden. 

- Det er blevet diskuteret, hvordan væredygtighed kan bruges og hvad vi skal fokusere 
på og det er endt med, at vi selv har lavet en defination af, hvordan vi forstår det. 

- Der var en kort bemærkning om, om man kan tænke efterskolerne ind, hvor svaret 
var, at der allerede var tænkt på dem.  

 
Kommentarer til formænd:  
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- Når man skal udvikle formidling og uddannelse, er der noget omkring kompetencer og 
hvem der kan varetage disse. Nogle skal tænke natur på et højt akademisk niveau. 
Navnelisten afspejler dette, da det kræver mere end blot aktiviteter.   

   
Beslutning:  
HB fulgte indstillingen og godkendte kommissoriet for FDFs natur-arbejdsgruppe som 
fremlagt. HB godkendte samtidig de fremlagte formandsemner. 
 
2.19 Opdatering af kriterier for medlemspuljen 

til kredsprojekter 
B 20 ABV x 

 HB behandler nye kriterier for medlemspuljen til kredsprojekter og sikrer at 
fremtidige udviklingsmål er inkluderet i kriterierne. 
 

ABV indledte med orientere punktet.  
Der lægges op til en debat, som handler om, at midlerne gerne må gå til projekter, der 
vedrører tidligere udviklingsmål.  
 
Kommentarer:  

- Fra flere af medlemmerne lægges det op til at godkende ændringen.  
- Der blev spurgt til, om vi taler kun om udviklingsmål, som er fra gangen før, hvor der 

blev svaret, at det gør der.  
- Yderligere blev der spurgt til, om HB kan ændre det igen, hvor svaret var, ja, det kan 

de. Det er vigtigt, da det kan være svært som nyt HB-medlem at tappe ind i noget 
tidligere. 

 
Beslutning:  
HB fulgte indstilling A, og godkendte ændringer i medlemspuljens kriterier, så der både kan 
søges til nuværende og senest afsluttede udviklingsmål. 
 
2.20 Orientering om HB-studietur i august og 

gennemgang af FDFs internationale 
netværk 

O 20 KKR/CB x 

 Kim og Christian orienterer om praktik mv. forud for studieturen i august. Derudover 
gennemgås FDFs internationale netværksorganisationer med HB. Som baggrundsbilag 
er vedlagt en netværksanalyse fra 2019, som giver et godt indblik. 
 

Inden dette punkt blev drøftet, lagde DF ud med at fortælle, at hun er i tvivl, om hun kan 
deltage – der er allerede to andre afbud. Derfor har FU overvejet, om det giver mening at 
sende HB af sted.  
 
Kommentarer:  

- Det blev nævnt, at man kan overveje at skubbe det til oktober/november. Det giver 
meget socialt og andre perspekter at være på studietur, så det vil være ærgerligt blot 
at droppe det. Det blev svaret, at det allerede blev tænkt på sidste HB-møde. Dog er 



HB-Referat | maj 2023  16/17 

  Type 

Tid/m
in 

A
nsvar  

Sagsark 

der allerede mange punkter på til november, så måske det kan være svært at rykke 
det.  

- Det er vigtigt at vi kommer af sted. Mange som sidder omkring bordet nu, har ikke 
været af sted. Det giver bare meget socialt og hvordan vi er HB sammen.  

- Morten vil ikke være den altafgørende faktor, da han vil være ustabil de næste 6 
måneder. Det bliver påpeget, at hvis turen bliver rykker et par uger, vil der stadig 
være to, som ikke kan komme med. Men det har stor betydning, at formanden er med 
eller ej.  

- Det blev drøftet om turen skal være i oktober i stedet. Men kan det så være en 
længere tur eller kun weekenden. Det er primært ansatte, HB skal mødes med, så det 
burde kunne lade sig gøre blot at sætte en weekend af.   

 
Beslutning:  

- FU kigger på det og vender tilbage om det bliver rykket til oktober eller et andet 
tidspunkt.  

 
Grundet denne beslutning gik HB ikke videre med orientering om turen og udfoldelsen af den 
internationale netværksorganisering. 
 
Lørdag kl. 16.00 
2.21 Lån i Julsøfonden O 10 PJ x 
 HB behandler dispensation for Julsøfondens regler i forbindelse med optagelse af 

lån. 
 

Beslutning:  
HB fulgte indstillingen og gav dispensation i forhold til Julsøfondens regler. 
 
3.0 Faste punkter     
3.1 Referat fra seneste FU-møde O 5 SB x 
 Referat fra møde i forretningsudvalget den 26. april 2023 er vedlagt som bilag. 

 
Det er nemmest for HB at starte med at læse FU-referatet, så en opfordring til, at det er 
færdigt først i bilagslisten.  
 
3.2 Opsamling på dette HB-møde D 10 DF  
 Opsamling og afrunding på dette HB-møde. Mulighed for at alle afslutter mødet på 

en god måde. Mulighed for at byde ind med forhold og obspunkter omkring mødet. 
Punktet behandles indledningsvis uden ansatte. 
 

Det blev nævnt, at der var gode bilag, det var en god dagsorden og en god måde at debattere 
landslejr-punktet. Derudover god stemning og rart med et ikke så tætpakket program eller 
dagsorden, hvor man kan komme hjem og holde søndag med familien. 
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3.3 Næste møde B 5 JHK  
 Opsamling på dette HB-møde med nedslag på emner i bilag og årshjulet med henblik 

på næste HB-møde. 
 

Det bliver et onlinemøde, og muligvis en anden platform end Teams. Det bliver fra kl. 18-21. 
Emnerne på bruttodagsordenen blev kort gennemgået. 
 
3.4 Eventuelt O 10   
  

- Skoleforum har taget initiativ til en bestyrelseskonference d. 3. februar på Silkeborg 
Højskole. Der opfordres til at komme, sidst var der gode drøftelser.  

- Der er blevet oprettet en DSB-erhverv-aftale, sig til Stefan hvis I gerne vil oprettes.  
- AKB delte en Zetland artikel omkring kulturen på Slotsholmen hvor, alting haster. Den 

har givet stof til eftertanke, og håber ikke det er sådan en medarbejder – og 
arbejdskultur, der er i FDF.  

 
 


